
114. posiedzenie Prezydium Naczelnej Rady
Adwokackiej 

114. posiedzenie Prezydium Naczelnej Rady Adwokackiej odbyło się 30 listopada
2023 r. 
Prezydium NRA omówiło i przyjęło projekt uchwały w sprawie zmiany w Zbiorze
Zasad Etyki Adwokackiej i Godności Zawodu i skierowało dokument pod obrady
posiedzenia plenarnego NRA. Przygotowany projekt jest wynikiem dyskusji nad
regulaminem wykonywania zawodu i obejmuje rozwiązania korespondujące z
projektowanym regulaminem. 
Prezydium kontynuowało prace nad projektem kampanii promującej zawód
adwokata w social mediach.  
Prezydium zapoznało się z założeniami projektu skierowanego do adwokatów
młodego pokolenia, a także rodziców-adwokatów i rodziców-aplikantów
adwokackich. 
Prezydium zapoznało się z informacjami dotyczącymi procesu cyfryzacji
Adwokatury. Prezydium NRA podjęło działania, zmierzające do tego, by w Sejmie
procedowana była nowelizacja ustawy o doręczeniach elektronicznych (e-
Doręczeniach). Projektowana zmiana polega na przesunięciu terminu wdrożenia e-
Doręczeń z 30 grudnia br. na 1 stycznia 2025. 
Prezydium NRA postanowiło wystąpić z wnioskami do Rady Języka Polskiego przy
Polskiej Akademii Nauk o zaopiniowanie dopuszczalności stosowania feminatyw
(adwokatka, aplikantka adwokacka) i neutratyw (osoba adwokacka, osoba
aplikancka) w treści legitymacji adwokackich i aplikanckich,
Prezydium NRA przyjęło uchwałę określającą zasady prenumeraty i kolportażu
pisma Adwokatury Polskiej „Palestra” oraz regulamin obejmujący zasady
prenumeraty pisma Adwokatury Polskiej „Palestra”.
Prezydium NRA omówiło projekt regulaminu wewnętrznego urzędowania kancelarii
sądów dyscyplinarnych. Temat będzie kontynuowany. 
Prezydium przyjęło petycje obejmujące projekty zmian w przepisach kodeksu
postępowania karnego i kodeksu postępowania cywilnego, które postanowiło
złożyć do Sejmu.

 

Prezes NRA zreferował sprawy bieżące.

Prezes NRA poinformował o uroczystości ślubowania nowych adwokatów w Izbie radomskiej, w
którym brał udział.

Prezes NRA przekazał gratulacje dla adw. Moniki Horny-Cieślak, którą Sejm X kadencji wybrał na
funkcję Rzecznika Praw Dziecka oraz dla adwokat Karoliny Bućko, którą Sejm wybrał w skład
Państwowej komisji ds. pedofilii.

Prezes poinformował, że akcja „Adwokaci rozjaśniają prawo” została podsumowana. Dzięki pracy i
zaangażowaniu 536 adwokatów i 84 aplikantów adwokackich akcja trafiła do niemal tysiąca szkół i
30 ośrodków wychowawczych, zostało przeszkolonych ok. 35 tys. uczniów szkół podstawowych i
ponad 22 tysiące uczniów szkół ponadpodstawowych oraz 856 uczniów z ośrodków wychowawczych.
Akcja trwała od 3 października do końca listopada br. To była już II edycja akcji zainicjowanej przez
adw. Marię Janik, przewodniczącą Komisji Edukacji Prawnej.

Prezes NRA poinformował, że miały miejsce obrady Komisji IT CCBE, gdzie Adwokaturę reprezentował
adw. Bartłomiej Trętowski, wiceprzewodniczący Komisji ds. zagranicznych NRA, a adw. Bartosz
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Grohman, wiceprezes NRA, wziął udział w posiedzeniu plenarnym CCBE. Relacje z obu wydarzeń są
na stronie adwokatura.pl

Prezes NRA poinformował o podjętych działaniach, aby w Sejmie procedowana była ustawa o
zmianie ustawy o doręczeniach elektronicznych (e-Doręczeniach). Proponowana przez NRA zmiana
dotyczy przesunięcia terminu z 30 grudnia 2023 r. na 1 stycznia 2025 r.

Prezes NRA omówił projekt uchwały w sprawie zmiany w Zbiorze Zasad Etyki Adwokackiej i Godności
Zawodu. Projekt jest związany z projektem zmian regulaminu wykonywania zawodu adwokata i
obejmuje ujednolicenie terminologii wynikającej z regulaminu. Prezydium postanowiło przyjąć projekt
i skierować dokument na  posiedzenie plenarne NRA.

Gościem Prezydium była adw. Anna Wilińska-Zelek, medioznawca i specjalistka od prawa
medialnego. Pani Mecenas przedstawiła prezentację „Strategia działań promujących Adwokaturę w
social mediach”. Prezydium NRA zapoznało się z merytoryczną opinią i rekomendacjami adw.
Wilińskiej-Zelek. W dyskusji o projekcie kampanii promującej zawód adwokata w social mediach wziął
udział adw. Dariusz Lipski, przewodniczący Komisji Wizerunku NRA.

Kolejny gość Prezydium, adw. Katarzyna Lejman, przedstawiła założenia projektu wspierania
adwokatów młodego pokolenia. Pani Mecenas zaprezentowała prezentację „Problemy rodziców
wykonujących zawód adwokata albo odbywających aplikację adwokacką”. Pierwszym krokiem
projektu jest rozesłanie ankiety, która zbierze informacje, z jakimi problemami borykają się adwokaci
młodego pokolenia, w tym rodzice-adwokaci i rodzice-aplikanci adwokaccy. Wyniki ankiety
przeanalizowane byłyby przez socjologa, który sporządzi raport, na podstawie którego zostaną
opracowane formy wsparcia. Prezydium zapoznało się z projektem i przedyskutowało zakres ankiety.
Sprawa będzie omawiana na kolejnych posiedzeniach, projekt zaplanowany jest na styczeń-czerwiec
2024 r.

Adw. Michał Szpakowski, przewodniczący Komisji ds. Informatyzacji NRA, przedstawił sprawy
dotyczące cyfryzacji Adwokatury. Pan Mecenas poinformował, że został przygotowany projekt ustawy
zmieniającej ustawę o doręczeniach elektronicznych, który zakłada przesunięcie terminu wdrożenia e-
Doręczeń na 1 stycznia 2025 r. Wsparcie w procedowaniu projektu nowelizacji w Sejmie
zadeklarował poseł adwokat Paweł Śliz (Trzecia Droga Polska 2050).

Gość Prezydium NRA, adw. dr Katarzyna Golusińska, przewodnicząca Komisji do spraw Równego
Traktowania NRA, zreferowała inicjatywę Komisji skierowania do Rady Języka Polskiego wniosków o
opinię dotyczącą dopuszczalności stosowania feminatyw i neutratyw przy określaniu zawodu
adwokata (feminatywy: adwokatka, aplikantka adwokacka, neutratywy: osoba adwokacka, osoba
aplikancka) w treści legitymacji adwokackich. Prezydium NRA postanowiło wystąpić z takimi
wnioskami do Rady Języka Polskiego przy Polskiej Akademii Nauk.

Aplikant adwokacki dr Adam Kozień, sekretarz redakcji „Palestry”, omówił projekt uchwały
określającej zasady prenumeraty i kolportażu pisma Adwokatury Polskiej „Palestra” oraz regulaminu
obejmującego zasady prenumeraty pisma Adwokatury Polskiej „Palestra”. Projekt zakłada m.in.
przeniesienie sprzedaży czasopisma „Palestry” do sklepu internetowego działającego przy Fundacji
Adwokatury, zmianę drukarni i grafika.

Po dyskusji, Prezydium NRA przyjęło uchwałę określającą zasady prenumeraty i kolportażu pisma
Adwokatury Polskiej „Palestra” oraz regulamin obejmujący zasady prenumeraty pisma Adwokatury
Polskiej „Palestra”.

Apl. adw. dr Kozień omówił także sprawę cesji praw do domeny internetowej mlodapalestra.pl.
Prezydium NRA wyraziło zgodę na zawarcie umowy cesji praw do domeny internetowej
mlodapalestra.pl między NRA a Izbą adwokacką w Warszawie.
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Adw. Henryk Stabla, skarbnik NRA, przedstawił sprawy finansowe, Prezydium podjęło decyzje w tych
sprawach.

Adw. Jacek Ziobrowski, prezes Wyższego Sądu Dyscyplinarnego, zreferował sprawy bieżące pionu
dyscyplinarnego.

Adw. Justyna Mazur, sekretarz NRA, omówiła projekt regulaminu wewnętrznego urzędowania
kancelarii sądów dyscyplinarnych. Temat będzie kontynuowany.

Adw. Jarosław Szczepaniak, zastępca sekretarza NRA, omówił sprawę dotyczącą obowiązku
świadczenia pomocy prawnej z urzędu przez prawników zagranicznych. Temat będzie kontynuowany
na kolejnym posiedzeniu Prezydium.

Prezes NRA zreferował treść petycji, które Prezydium NRA zamierza złożyć powtórnie do organów
uprawnionych do inicjatywy ustawodawczej.

Petycje dotyczą:
- zmiany zasad przeszukania pomieszczeń należących do adwokata oraz zmiany zasad zawieszania
adwokata w wykonywaniu zawodu w toku postępowania karnego,
- zmiany przepisów dotyczących zasad porozumiewania się tymczasowo aresztowanego ze swym
obrońcą za pośrednictwem aparatu telefonicznego,
- niezwłocznego dostępu do adwokata przez osobę zatrzymaną (pełne wdrożenie dyrektywy
obrończej),
- tego, by w razie śmierci pokrzywdzonego prawa, które by mu przysługiwały, mogły wykonywać
osoby najbliższe, osoby pozostające na jego utrzymaniu lub spadkobiercy,
- zmiany zasad wypłaty kosztów nieopłaconej pomocy prawnej udzielonej z urzędu.

Po dyskusji Prezydium postanowiło skierować petycje do Sejmu.

Adw. Jarosław Szczepaniak, zastępca sekretarza NRA, zreferował sprawy osobowe.

Gośćmi Prezydium byli: adw. Ewa Krasowska, Rzecznik Dyscyplinarny Adwokatury, adw. Jacek
Ziobrowski, prezes Wyższego Sądu Dyscyplinarnego, adw. Anna Wilińska-Zelek, adw. Dariusz Lipski,
przewodniczący Komisji Wizerunku NRA, adw. Sławomir Ciemny, przewodniczący Wyższej Komisji
Rewizyjnej, adw. Katarzyna Lejman, adw. Michał Szpakowski, przewodniczący Komisji ds.
Informatyzacji NRA, adw. dr Katarzyna Golusińska, przewodnicząca Komisji do spraw Równego
Traktowania NRA, apl. adw. dr Adam Kozień, sekretarz redakcji „Palestry”.
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